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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2019-0077999)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Plejehjem

Fem repræsentanter for gruppen ”Plejehjem nu!” gav en status på deres indsats for at få etableret et
plejehjem på Christianshavn i Strandgade 29, hvor Miljøstyrelsen tidligere har haft kontorer. Gruppen
bad om lokaludvalgets opbakning og hjælp til at komme igennem til kommunens politikere, og også
gerne til politikere i Folketinget – og ønsker at etableringen af et plejehjem i Strandgade 29 bliver til et
politisk spørgsmål – eksempelvis i forbindelse med kommende valg.

I Strandgade 29 vil det ifølge gruppen være muligt at etablere 64 plejeboliger fra 1. til 4. sal.
Stueetagen vil skulle anvendes til fællesarealer og aktiviteter -  og evt. udadvendte
publikumsorienterede formål. Derudover er der en parkeringskælder under bygningen, hvoraf
halvdelen kan bruges til opbevaring. 5. sal egner sig i mindre grad til plejeboliger, så den etage kan
bruges til andre formål. Endelig mente gruppen, at bygningen også skal udstyres med en tagterrasse.

Bygningen har længe stået tom og det har ikke været muligt for gruppen at få oplyst, hvem der skal
overtage bygningen og hvad den skal bruges til.

Gruppen har været i kontakt med Ældreminister Thyra Frank, som sendte henvendelsen videre til
Transport- og Boligminister Ole Birk Olesen. Han svarede, at staten selv skal bruge bygningen til en
anden statslig organisation.  

Gruppen har et møde med sundheds- og omsorgsborgmester Sisse Marie Welling den 3. april
2019. Indtil da afventer de at give sig i kast med yderligere aktioner for at fremme
plejehjemsetableringen. Gruppen ønsker blandt andet, at kommunen henvender sig til staten og
meddeler kommunens interesse i bygningen.

Lige nu mener gruppen, at der er mange gode grunde til at Strandgade 29 omdannes til et plejehjem
eller at man finder et andet egnet sted på Christianshavn, hvor et plejehjem kan etableres. 

 

Sven Erik Brockdorff roste gruppens indsats og spurgte, om der var alternative bygninger i spil.
Han ønskede også en uddybning af, hvad gruppen gerne ser  lokaludvalget foretage sig i sagen.

Side 2



Gruppen svarede, at de umiddelbart ikke så andre egnede bygninger på Christianshavn – og
nævnte ønsket om at få gjort plejehjemssag til en politisk spørgsmål.

Katinka Haxthausen svarede, at spørgsmålet om plejehjem på Christianshavn indgår i debatten om
boligpolitik på lokaludvalgets valgmøde den 10. april 2019.

Hanne Tang svarede, at udfordringen på nuværende tidspunkt er, at Strandgade 29 er statslig og
ikke kommunal.

Poul Cohrt svarede, at der umiddelbart er bred opbakning i lokaludvalget til gruppens arbejde, men
at lokaludvalget, som en offentlig instans under kommunen, skal følge de kommunale sagsgange.
Han opfordrede derudover de politiske repræsentanter i lokaludvalget til at tale med deres politiske
bagland i Borgerrepræsentationen og i Folketinget. Endelig opfordrede han gruppen til at skrive om
sagen til de lokale folketingskandidater. 

 

Tilskudsordning til private affaldssorteringsløsninger

Lederen af Miljøpunkt Indre By & Christianshavn, Marianne Spang Bech, orienterede om
Københavns Kommunes nye tilskudsordning til private affaldssorteringsløsninger.

Med ordningen har borgere mulighed for at få et tilskud på op til 400 kr. til sortering af affald i ens
køkken. Ordningen gælder i to måneder med start 1. april 2019 efter først-til-mølle-princippet, da der
er sat en pulje af.

Tilskudsordningen bliver annonceret i nyhedsbrevet, som Miljøpunktet sender ud den 28. marts 2019.
Ordningen bliver også kommunikeret ud til beboerforeninger og boligselskaber.

Man kan læse om ordningen på https://kbhsorterer.kk.dk/. Her ligger et produktkatalog, hvor man kan
søge inspiration til, hvordan man kan sortere. Miljøpunktet afholder 2 fremvisningsdage i maj
måned, hvor der vil blive talt om affaldssortering.

Miljøpunktet har i øjeblikket en udstilling om affaldssorteringen.   

 Ejendomme med affaldsskakte er ikke er en del af projektet. I nybyggerier er der ikke affaldsskakte.

 

Jens Loft Rasmussen svarede, at i Schifters Kvarter har man affaldsskakte, men også
affaldssortering. Bio-affald lægges en særlig container. Kun almindeligt husholdningsaffald kommer i
skakten.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2019-0078002)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af det ordinære lokaludvalgsmøde den
27. februar 2019.

    2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 27. februar 2019. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes. Eventuel inhabilitet afklares.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.
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Beslutning

1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af det ordinære lokaludvalgsmøde den
27. februar 2019.

2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde.
3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af

dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
14. Opfølgning på lokaludvalgets 2019-pulje, marts 2019
15. Henvendelser til lokaludvalget, marts 2019.

Bilag
1. Referat af lokaludvalgets møde 27. februar 2019 (Ikke på papir)
2. Referat af Lokaludvalgets møde den 27. februar 2019, tillægsdagsorden (Ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Drøftelse af forslag til Københavns Kommuneplan 2019 (2019-0080710)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage et oplæg fra Økonomiforvaltningen om forslag til Københavns
Kommuneplan 2019 til efterretning samt drøfte forslaget.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager et mundtligt oplæg fra Økonomiforvaltningen om forslag til
Københavns Kommuneplan 2019 til efterretning.

2. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter forslag til Københavns Kommuneplan 2019.

Problemstilling

Økonomiforvaltningen har den 20. marts 2019 sendt forslag til Københavns Kommuneplan 2019 i
intern høring i lokaludvalgene med svarfrist den 14. maj 2019. Det betyder, at Christianshavns
Lokaludvalg skal vedtage sit høringssvar i mødet den 24. april 2019.

Se forslaget til Københavns Kommuneplan 2019 i bilaget.

Løsning

Økonomiforvaltningen orienterer mundtligt om forslag til Københavns Kommuneplan 2019 i
lokaludvalgsmødet 27. marts 2019. Der sættes 20 minutter af til orienteringen, inkl. spørgsmål og
svar. Derefter drøfter lokaludvalget forslaget.

Drøftelsen skal ses som inspiration til udkastet til høringssvar, som lokaludvalget skal vedtage den
24. april 2019.

Formanden foreslår, at udkastet til høringssvar udarbejdes af arbejdsgruppen Byplan, Trafik og
Havn, men det skal ikke forhindre de øvrige arbejdsgrupper i at komme med bidrag til høringssvaret. 

Økonomi

 Intet.

Videre proces
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Se ovenfor.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget tog et mundtligt oplæg fra Økonomiforvaltningen om forslag til Københavns
Kommuneplan 2019 til efterretning. 

2. Lokaludvalget drøftede forslaget til Københavns Kommuneplan 2019. Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

• De to første kapitler er visionære og gode, men de hænger ikke sammen med kapitel tre,
hvor de enkelte bydele bliver beskrevet. Her går fusen af ballonen og det er ærgerligt.
Hvor er det visionære?

• Tilfredshed med det der står om Nyholm i forslaget til kommuneplan, men brugen af ordet
"helhedsplan" i forbindelse med udviklingen af Nyholm er misvisende. I Forsvarsforliget
står, der at man vil udarbejde en helhedsplan for Nyholms fredede bygninger. Det vil i
praksis sige en del af øen, og altså ikke hele området.

• Betyder ”modernisering af plejeboliger” nye plejeboliger? Christianshavn har ingen
plejeboliger at modernisere.

• Indre By og Christianshavn er behandlet ud fra et samlet datagrundlag. De fakta, som er
angivet i Kommuneplanforslagets afsnit om Indre By, er genbrugt i afsnittet om
Christianshavn. Fakta for Christianshavn skal med i kommuneplanforslaget. da data om
bydelen ellers er misvisende. 

• Kommuneplanforslaget fokuserer meget på at bygge nyt – men hvad med det
eksisterende? Der står mange tomme bygninger og tomme erhvervslejemål rundt omkring
i byen. Sidstnævnte kunne konverteres til boliger. 

• Mange ældre sidder i store lejligheder, da de på grund af boligpriserne ikke har råd til at
flytte. De store lejligheder, de har haft i flere årtier, er billigere at sidde i, end hvis de skulle
flytte og sidde i noget mindre. Det betyder, at de bruger enkelte rum i deres lejlighed,
mens resten står hen. Kommunen kunne indlede et projekt med fx hjemmehjælpere for at
afdække omfanget af den form for ”ubrugt” boligmasse.

• Kommunen skal blive bedre til at udnytte den eksisterende boligmasse, samt indgå et
samarbejde med staten om at lave huslejereguleringer.

• Almene boliger er næppe den billigste boligtype i København.
• Der burde være en skrappere bopælspligt, da der er mange ”sommerferie”-lejligheder.

Det presser boligpriserne i vejret.
• Stemningen i kommuneplanforslaget bærer præg af stemningen på Rådhuset lige nu. 
• Tilvæksten på de 10.000 ekstra borgere i København om året bør stoppes.  
• Kommunen bør udskrive en arkitektkonkurrence om bygnings-alternativer til højhuse. Det

er muligt at lave byfortætning på andre måder end ved at bygge i højden. Der mangler et
afsnit i kommuneplanforslaget med regler for højhusbyggeri.

• Kommunen bør bygge fleksible boliger. 
• Der mangler et afsnit om lys i kommuneplanforslaget. Nybyggerierne og højhuse dræner

lyset i byen. Det har betydning for boligernes kvalitet og sanitet. 
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• Parkeringsnormerne i kommuneplanforslaget bør laves om, så der kommer færre biler. Vi
skal have bilfri bydele. Planlægningen af parkeringspladser bør have mindre betydning.

• Vi har brug for trafikløsninger i udviklingsområder som Refshaleøen i samme takt,
som områderne tages i brug.

3. Lokaludvalget bemyndigede arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn til at udarbejde et udkast til
et høringssvar til behandling i lokaludvalgsmødet den 24. april 2019. Arbejdsgruppen Byplan,
Trafik og Havn samler op på input fra andre arbejdsgrupper under lokaludvalget. De andre
arbejdsgrupper har frist den 15. april 2019.

Bilag
1. Høringsbrev
2. Skabelon til høringssvar
3. Forslag til Københavns Kommuneplan 2019 - Verdensby med ansvar
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Status på Nyholm (2019-0080661)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte status på Nyholm og tiltræde "Charter for Nyholm og den
maritime kulturarv i Københavns Havn."

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter resultaterne af dets borgermøde den 26. februar 2019
om Nyholm.

2. at Christianshavns Lokaludvalg tager en mundtlig orientering om et møde den 8. marts
2019 mellem repræsentanter for lokaludvalget og Forsvarets projektbestyrelse vedr. Nyholm til
efterretning.

3. at Christianshavns Lokaludvalg tiltræder "Charter for Nyholm og den maritime kulturarv i
Københavns Havn." Se bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget var vært for et borgermøde om Nyholm den 26. februar 2019. Der var oplæg fra 
stadsarkitekt Camilla van Deurs, arkitekt Lene Tranberg, landskabsarkitekt Jacob Fischer
og museumsinspektør Inger Wiene. I bilaget ses en opsamling på mødet.

På vegne af lokaludvalget holdt Asbjørn Kaasgaard og Jens Loft Rasmussen møde den 8. marts
2019 med Forsvarets projektbestyrelse vedr. Nyholm.

På vegne af lokaludvalget drøftede Asbjørn Kaasgaard og Jens Loft Rasmussen den 21. marts 2019
et udkast til charter vedr. Nyholm med Fonden Peder Skram, Georg Stage Stiftelsen, Foreningen
Hovedstadens Forskønnelse og Projektgruppen Danmarks Maritime Park på Nyholm og
Refshaleøen.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget

• drøfter resultaterne af borgermødet den 26. februar 2019.
• tager en mundtlig orientering om mødet den 8. marts 2019 med Forsvarets projektbestyrelse

vedr. Nyholm til efterretning.
• tiltræder "Charter for Nyholm og den maritime kulturarv i Københavns Havn." 
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Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 13.000 kr. til borgermødet den 26. februar 2019.

Videre proces

Lokaludvalgets arbejdsgruppe om Nyholm arbejder videre jf. lokaludvalgets beslutninger i denne sag.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede resultaterne af dets borgermøde den 26. februar 2019 om Nyholm
og tog en mundtlig orientering om et møde den 8. marts 2019 mellem repræsentanter for
lokaludvalget og Forsvarets projektbestyrelse vedr. Nyholm til efterretning. Der var følgende
bemærkninger i drøftelsen:

• Det var et godt borgermøde.
• Der er behov for boliger på Nyholm.
• En helhedsplan for Nyholm bliver svært at lave. Nyholm har ingen bystruktur.
• Lokaludvalget skal være med i processen med kommunen. Det gælder om at etablere et

samarbejde så tidligt som muligt.
• Hvorfor er kommunen som planmyndighed ikke i kontakt med Forsvaret og omvendt?
• Vil kommunen vil blive inviteret til at deltage i den styregruppe, som Forsvaret har nedsat i

København til at varetage salget af Nyholm? 

2. Lokaludvalget stemte om, hvorvidt det skal tiltræde "Charter for Nyholm og den maritime
kulturarv i Københavns Havn." 
15 lokaludvalgsmedlemmer stemte for.
2 lokaludvalgsmedlemmer stemte imod.
1 lokaludvalgsmedlem undlod at stemme. 
Dermed havde lokaludvalget besluttet at tiltræde "Charter for Nyholm og den maritime kulturarv
i Københavns Havn."

Bilag
Charter for Nyholm og den maritime kulturarv i Københavns havn
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Udviklingsplan for rekreativ anvendelse af havnen (2019-0080633)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte udviklingsplan for rekreativ anvendelse af havnen på
baggrund i vedtagelser i Kultur- og Fritidsudvalget og i By & Havn.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter status på udviklingsplan for rekreativ anvendelse af
havnen.

2. at Christianshavns Lokaludvalg anmoder By & Havn om at få strategien for havnen, som By &
Havn vedtog den 13. december 2018, tilsendt.

Problemstilling

By & Havn vedtog den 13. december 2018 en ny strategi for havnen, som offentliggøres i løbet af
foråret. Strategien har fokus på havnen som byens blå samlingspunkt. Havnen skal være tryg og
velfungerende med plads til både rekreative og kommercielle interesser.

Kultur- og Fritidsforvaltningen har foreslået Kultur- og Fritidsudvalget at følge op på By & Havns
arbejde og, efter dialog med relevante interessenter, at vedtage en rekreativ udviklingsplan for
havnen.

Kultur- og Fritidsudvalget drøftede rekreativ udvikling af havnen den 15. november 2018 og den 31.
januar 2019. Kultur- og Fritidsudvalget besluttede den 31. januar 2019 temaer, proces og tidsplan for
en udviklingsplan for havnen. Se indstillingerne og Kultur- og Fritidsudvalgets beslutninger  i bilaget.

Med baggrund i Kultur- og Fritidsudvalgets beslutning den 31. januar 2019 forestod Kultur- og
Fritidsforvaltningen den 19. februar 2019 en workshop for lokaludvalg vedr. udviklingsplan for
rekreativ anvendelse af havnen. Jens Brandt Sørensen deltog for Christianshavns Lokaludvalg. I
bilaget ses et referat af workshoppen. 

Lokaludvalgets papir "København for alle" ses også i bilaget.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter status på udviklingsplan for rekreativ anvendelse af
havnen.
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Endvidere foreslår formanden, at lokaludvalget anmoder By & Havn om at få strategien for havnen af
13. december 2018 tilsendt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Kultur- og Fritidsforvaltningen oplyser, at den i samarbejde med interne og eksterne parter vil
udarbejde udkast til en plan for rekreativ udvikling af Københavns Havn. Planen kan blive fulgt op af
konkrete initiativer, som kan indgå i kommende budgetforhandlinger.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede status på udviklingsplan for rekreativ anvendelse af havnen.
2. Lokaludvalget besluttede at anmode By & Havn om at få strategien for havnen, som By & Havn

vedtog den 13. december 2018, tilsendt.

.

Bilag
1. Kultur- og Fritidsudvalget 15. november 2018 - Plan for rekreativ udvikling af havnen
1.1. Brev fra Kultur- og Fritidsforvaltningen til By og Havn 24. oktober 2018
1.2. Afgrænsning af havnen
1.3. Ejerforhold for kajkanter i Københavns Havn
1.4. Budgetnotat 2017 - Havnen tilbage til københavnerne
2. Kultur- og Fritidsudvalget 31. januar 2019 - Temadrøftelse om havnen
3. Referat fra workshop om havnen med lokaludvalg 19 feb 2019
4. Oplæg til workshops om havnen forår 2019 - Lokaludvalg
5. Lokaludvalgets "Havnevisionen KøbenHAVN for ALLE" (ikke på papir)
5.1. Høringssvar til lokaludvalget om "KøbenHAVN for ALLE" (ikke på papir)
5.2. Efterskrift til "KøbenHAVN for ALLE" (Ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Adgangen til Christianshavns Vold (2019-0080693)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en redegørelse fra Teknik- og Miljøforvaltningen vedr.
adgangen til Christianshavns Vold til efterretning. 

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager en redegørelse fra Teknik- og Miljøforvaltningen vedr.
adgangen til Christianshavns Vold til efterretning. Se afsnittet "Problemstilling".

Problemstilling

Med mail den 22. februar 2019 spurgte en borger lokaludvalget, om Noma kan tillade sig at spærre
for adgangen langs Christianshavns Vold.

Lokaludvalgets sekretariat bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Forvaltningen svarede den 8.
marts 2019 borgeren og lokaludvalget:

"Med hensyn til Noma kan det oplyses, at ejendommen er omfattet af lokalplan nr. 331 "Holmen II"
fra 2000, og er beliggende i lokalplanens område III. Lokalplanen omfatter det meste af matrikel nr.
612 Christianshavn, der er ejet af Noma. Du finder lokalplanen her:
https://dokument.plandata.dk/20_1072693_1496068512308.pdf

Af lokalplanen fremgår det i § 11, stk. 3, at der langs grænsen mod vandarealer i et omfang som vist
på lokalplantegning nr. 27.376 skal etableres 8 m brede promenader for fodgængere og cyklister
med forbindelse til vej- og stinettet. Tegning nr. 27.376 angiver ikke, at der på matrikel nr. 612
Christianshavn (Noma) skal etableres promenader. Lokalplanen regulerer således ikke, at matrikel
nr. 612 skal anlægges med promenade mod vandarealer.

Af lokalplanen fremgår det desuden i § 11, stk. 1, at friarealerne i område III skal anlægges i
overensstemmelse med den fastlagte anvendelse og skal være offentligt tilgængelige. Ejendommen
anvendes som restaurant, hvilket er i overensstemmelse med lokalplanens
anvendelsesbestemmelser, og friarealerne på ejendommen er anlagt i overensstemmelse med
denne anvendelse.

Begrebet "offentligt tilgængelig" er ikke defineret i planloven eller i lokalplanen. Begrebets
rækkevidde afhænger derfor af en almindelig sproglig fortolkning. Det er kommunens vurdering, at
det vil være i strid med reglen om offentligt tilgængelige friarealer, hvis ejer af ejendommen spærrer
ejendomme helt af og hindrer al adgang til ejendommens friarealer. På den anden side giver reglen
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ikke kommunen grundlag for at fastslå, at ejer er forpligtet til at give enhver uhindret adgang til
friarealerne og mulighed for ubegrænset færdsel. På grundlag af kravet om klarhed og præcision og
ud fra en almindelig fortolkning af begrebet "offentlig tilgængelig" er det kommunens vurdering, at det
er foreneligt med lokalplanens regel om offentligt tilgængelige friarealer, at ejendommen anvendes
som restaurant med offentlig adgang, herunder til friarealerne.

Ejendommen er en del af fortidsmindet Christianshavns Vold der jf. Museumsloven er beskyttet med
forbud mod tilstandsændringer. I forbindelse med om- og tilbygning til Søminedepotet, har Slot- og
Kulturstyrelsen, der er myndighed i forhold til Museumsloven, også behandlet sagen, herunder
ændringer af de ubebyggede arealer.

Du kan finde mere information om fortidsminder og Slots- og Kulturstyrelsen her:
https://slks.dk/omraader/kulturarv/arkaeologi-fortidsminder-og-diger/beskyttede-fortidsminder/fredede-fortidsminder/"

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager Teknik- og Miljøforvaltningens redegørelse vedr.
adgangen til Christianshavns Vold til efterretning. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget tog en redegørelse fra Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. adgangen til
Christianshavns Vold til efterretning. 

2. Lokaludvalget stemte om et forslag fra Jens Loft Rasmussen om at bemyndige formanden til
at  bede Teknik- og Miljøforvaltningen om et klart svar på, om det er tilladt at gå på stien på
volden eller ej, idet stien i  øjeblikket er afspærret med en jernkæde og der er ansat en vagt til
at jage uvedkommende (dvs. folk, som ikke er restaurantgæster) væk. 
13 lokaludvalgsmedlemmer stemte for forslaget.
1 lokaludvalgsmedlem stemte imod forslaget. 
4 lokaludvalgsmedlemmer undlod at stemme. 
    
Dermed havde lokaludvalget bemyndiget formanden til at  bede Teknik- og Miljøforvaltningen
om et klart svar på, om det er tilladt at gå på stien på volden eller ej, idet stien i  øjeblikket er
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afspærret med en jernkæde og der er ansat en vagt til at jage uvedkommende (dvs. folk, som
ikke er restaurantgæster) væk. 

 

Bilag
Luftfoto Christianshavns Vold
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Trangraven (2019-0080704)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage Teknik- og Miljøforvaltningens svar af 13. marts 2019 til
lokaludvalget vedr. fjernelsen af Trangravens stensætning til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager Teknik- og Miljøforvaltningens svar af 13. marts 2019 til
lokaludvalget vedr. fjernelsen af Trangravens stensætning til efterretning.

Problemstilling

I mødet den 27. februar 2019 drøftede lokaludvalget en henvendelse fra en borger vedr. fjernelsen af
skrænten ved Trangraven langs Trangravsvej, der på det tidspunkt var sat i gang.

Lokaludvalget besluttede at bede Teknik- og Miljøforvaltningen om en begrundelse for fjernelsen af
skrænten, da lokaludvalget havde forstået, at den oprindelige begrundelse om, at Trangravsvej skal
udvides ud mod Trangraven, var bortfaldet.

Lokaludvalget besluttede også at bede om at få oplyst, om fjernelsen af skrænten er i
overensstemmelse med frednings- og beskyttelsesbestemmelserne for området.

 

Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 13. marts 2019:

"Nordkranen, der står som projektudvikler på Papirøen, har indsendt og fået godkendt et vejprojekt
med udgangspunkt i ombygning og udvidelse af Trangravsvej.

Trangravsvej og herunder stensætningen er omfattet af den lokalplan nr. 548 ’Christiansholm’, der
blev vedtaget i 2017 om Papirøen. Trangravsvej fastlægges med en bredde på 10,5 meter og
indrettes med et 4 meter bredt fortov/ promenade langs Trangraven samt 1 m bredt fortov mod
Kuglegården. Mod Kuglegården begrænser de fredede bygninger vejens udbredelse.

Trangravsvej er endvidere omfattet af det forslag til tillæg nr. 4 til lokalplan nr. 331-3 "Holmen II", der
er i offentlig høring frem til den 5. april 2019. Bestemmelsen om udformning af vejen er opretholdt,
dog skal der mod Kuglegården etableres et 2 m bredt fortov. I henhold til § 4, stk. 2 bestemmes det,
at stensætningen kan reduceres i forbindelse med ovennævnte vejanlæg.
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Trangraven er fredet efter naturbeskyttelsesloven. Fredningen skal bl.a. sikre adgangen til vandet
samt de rekreative interesser. Fredningsnævnet for København har den 25. oktober 2017 meddelt
dispensation til det ansøgte.

Det er ikke muligt at standse arbejdet, da det er i fuld overensstemmelse med Fredningsnævnets
afgørelse og lokalplanens bestemmelser. En del af stensætningen over vandlinjen vil bestå, mens
stensætningen under vandet vil blive opretholdt i sit fulde omfang."

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager Teknik- og Miljøforvaltningens svar af 13. marts 2019 til
efterretning.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede Teknik- og Miljøforvaltningens svar af 13. marts 2019 til lokaludvalget
vedr. fjernelsen af Trangravens stensætning til efterretning. Der var følgende bemærkninger i
drøftelsen:

• Hvorfor har Fredningsnævnet givet dispensation? Det fremgår ikke af svaret; kun at vejen
skal være bred nok.

• Forvaltningen skriver, at det ikke var muligt at udvide vejen ind mod Kuglegården, fordi
der er fredede bygninger. Men der er både en stor hæk og parkeringspladser, så der
masser af plads. 

2. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at spørge Teknik- og Miljøforvaltningen om, hvorfor
man har set bort fra den gældende fredning det pågældende sted.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  Henvendelse om resultater af en undersøgelse af luftforurening langs trafikerede veje i
København (2019-0068574)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte, om det vil underskrive en henvendelse vedrørende
resultaterne af en undersøgelse af luftforurening langs trafikerede veje i København. Henvendelsen
er fra alle lokaludvalg til de involverede borgmestre.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter, om det vil underskrive en henvendelse vedrørende
resultater af en undersøgelse af luftforurening langs trafikerede veje i København. Se bilaget.
Henvendelsen er fra alle lokaludvalg til de involverede borgmestre.

Problemstilling

Nørrebro Lokaludvalgs sekretariat skrev den 6. marts 2019 til de øvrige lokaludvalgs sekretariater, at
Bispebjerg Lokaludvalg og Nørrebro Lokaludvalg har fået lavet en undersøgelse af partikelforurening.
I den forbindelse vil de gerne sende en henvendelse til de involverede borgmestre for at gøre dem
opmærksomme på de problematikker og anbefalinger, som de to lokaludvalg er kommet frem til.

De to lokaludvalg ser meget gerne, at henvendelsen bliver sendt på vegne af så mange lokaludvalg
som muligt, da det er tale om en bydækkende problematik. Nørrebro Lokaludvalgs sekretariat
spørger derfor, om de øvrige lokaludvalg ønsker at være medunderskriver på henvendelsen.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget beslutter, om det vil underskrive en henvendelse vedrørende
resultater af en undersøgelse af luftforurening langs trafikerede veje i København til de involverede
borgmestre.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Side 18



Nørrebro Lokaludvalg og Bispebjerg Lokaludvalg holder debatmøde om luftforurening d. 9. april kl.
17-19 i Biblioteket, Rentemestervej 76, 3. sal. 

Beslutning

1. Lokaludvalget stemte om, hvorvidt det vil underskrive en henvendelse fra alle lokaludvalg til de
involverede borgmestre vedrørende resultater af en undersøgelse af luftforurening langs
trafikerede veje i København.  
11 lokaludvalgsmedlemmer stemte for indstillingen.
1 lokaludvalgsmedlem stemte imod indstillingen.
6 lokaludvalgsmedlemmer undlod at stemme.
Dermed havde lokaludvalget besluttet, at det vil underskrive en henvendelse fra alle lokaludvalg
til de involverede borgmestre vedrørende resultater af en undersøgelse af luftforurening langs
trafikerede veje i København.  

Bilag
1. Henvendelse vedr. undersøgelse af luftforurening langs trafikerede veje i København
2. Rapport fra Nørrebro Lokaludvalg og Bispebjerg Lokaludvalg om luftforurening
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  Byttestation (2019-0080707)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte ikke at tage imod tilbuddet om at overtage Vesterbro
Lokaludvalgs byttestation.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg ikke tager imod tilbuddet om at overtage Vesterbro
Lokaludvalgs byttestation.

 

Problemstilling

Den 7. marts 2019 skrev Vesterbro Lokaludvalgs sekretariat til de øvrige lokaludvalgs sekretariater,
at deres tilladelse til at have en byttestation opstillet er ved at udløbe og at byttestationen skal
nedtages med udgangen af marts 2019. Byttestationen har stået forskellige steder på Vesterbro i tre
år.

De øvrige lokaludvalgs sekretariater blev tilbudt at overtage byttestationen.
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Løsning

Miljøgruppen har drøftet tilbuddet og synes, at det er en god ide at have en byttestation. Miljøgruppen
forestiller sig bl.a., at den nye forening Torvet for Alle kan sætte den op på/ved Christianshavns Torv,
men det forudsætter, at den vedligeholdes.

Lokaludvalgets Forretningsudvalg har drøftet tilbuddet og kan ikke anbefale, at lokaludvalget,
 lokaludvalgets sekretariat eller Miljøpunkt Indre By & Christianshavn tager i mod det.

Forretningsudvalget vurderer, at vedligeholdelsen og renholdelsen af byttestationen er en for stor
opgave i forhold til dens nytteværdi, og at ressourcerne kan bruges bedre på andet lokalt
miljøarbejde.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede tilbuddet om at overtage Vesterbro Lokaludvalgs byttestation. Der var
følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Ideen er god, men der er ikke ressourcer til at drive byttestationen videre. 
• Ideen er fantastisk. Mange melder tilbage, at en byttestation skaber et godt samtalerum,

men det er måske ikke torvet, den skal stå på. Måske på Bodenhoffs Plads. Måske kan
man via Christianshavneren finde frivillige, der gerne vil være med til at passe den. 

• Den store byttestation på Vermlandsgade er bemandet. Her kan man afsætte og afhente
ting.

• Måske kan man spørge Beboerhuset og Sofiebadet. 
• På genbrugsstationen på Vermlandsgade bliver der byttet osv. Det er meget organiseret.

Desuden er der en masse genbrugsbutikker, der drives af Folkekirkens Nødhjælp og
Røde Kors. Der er intet behov for Vesterbros byttestation.

• Det er en god ide, som man skal forsøge at fortsætte på en måde. Der er mange
praktiske problemer. Arbejdsgruppen skal have en chance for at kvalificere et forslag til at
drive byttestationen.

• Vesterbro Lokaludvalg fortsætter ikke med byttestationen, da deres tilladelse ophører.
Hvad er det for en tilladelse? Det er jo en præmis for at køre den. Ideen er god, men
måske skal den ikke placeres på torvet. Et egnet sted kan måske gøre, at det kan
fungere.
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•  Til forskel fra en genbrugsstation skaber en byttestation fællesskab. Den kunne eventuelt
placeres ved Prinsessegade og Burmeistergade. 
           

2. På forslag fra Asbjørn Kaasgaard besluttede lokaludvalget ikke at tage imod tilbuddet om at
overtage Vesterbro Lokaludvalgs byttestation.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  Tovholder for Nyholm-gruppen (2019-0081013)

Christianshavns Lokaludvalg skal udpege en tovholder for Nyholm-gruppen.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg udpeger en tovholder for Nyholm-gruppen. Tovholderen skal
være medlem af lokaludvalget.

Problemstilling

I februar 2018 nedsatte lokaludvalget en ad hoc-arbejdsgruppe, der skulle planlægge og gennemføre
en offentlig rundvisning på Nyholm i april 2018 og et borgermøde om Nyholm i maj 2018.
Nyholm-gruppen har arbejdet med øen lige siden med Jens Loft Rasmussen som tovholder.

Jens Loft Rasmussen udtræder af lokaludvalget efter lokaludvalgets møde den 27. marts 2019.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget vælger en tovholder for Nyholm-gruppen. Tovholderen skal
være medlem af lokaludvalget.

Nyholm-gruppen refererer til arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Nyholm-gruppen arbejder videre inden for rammerne af lokaludvalgets beslutninger.

 

Beslutning
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På forslag fra Tage Henningsen besluttede lokaludvalget at udpege Asbjørn Kaasgaard til tovholder
for Nyholm-gruppen.

Side 24



CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2019-0081491)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning - se
bilaget.

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilaget.

Løsning

Faste arbejdsgrupper jf. lokaludvalgets forretningsorden

• Forretningsudvalget

• Byplan, Trafik og Havnen

    • inkl. Nyholm-gruppen

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Andre faste arbejdsgrupper

• Miljøgruppen

    • inkl. Genbrugsgruppen

• INFO/Event-gruppen

• Torvegruppen

• Papirøen-gruppen

Side 25



Repræsentation i andre fora

• Hal Cs brugergruppe

• Torvenetværket

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. mødes med jævne mellemrum.

 

Beslutning
Torvenetværket

Katinka Haxthausen oplyste, at Torvenetværket er blevet en forening, og at den vil forsøge at få
kiosken på Christianshavns Torv åbnet. Derudover ændrer Torvenetværket navn ved dets møde den
2. april 2019.

Miljøgruppen

Kirsten V. Andersen orienterede om Ren Vold-dagen den 23. marts 2019, hvor 103 borgere havde
indsamlet skrald. Det var en god dag med en god stemning.

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Ruth Plovgaard orienterede om lokaludvalgets borgerpanelsundersøgelse om christianshavnernes
syn på Københavns biblioteker.

Lokaludvalget bad sekretariatet rykke Brugergruppen for Hal C for et møde. Sven Erik Brockdorff er
lokaludvalgets repræsentant.

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn

Jens B. Sørensen oplyste, at halvårsmødet med Teknik-og Miljøforvaltningen om aktuelle lokalplaner
finder sted den 14. maj kl. 17–18. Sandsynligvis i Hal C.

 

Lokaludvalget tog orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.
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Bilag
Referater
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  B-sag: Parkerede cykler ved indgangene til Christiania (2019-0080706)

Christianshavns Lokaludvalg skal skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen og Københavns Politi om
parkerede cykler ved indgangene til Christiania.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender henvendelsen til Teknik- og Miljøforvaltningen og
Københavns Politi om parkerede cykler ved indgangene til Christiania, der fremgår af
løsningsafsnittet.

Problemstilling

I lokaludvalgets møde den 27. februar 2019 nævnte lokaludvalgssuppleant Lis Schertiger-Nielsen, at
cykelparkeringen på fortovet foran indgangene til Christiania er et problem, da fodgængerne ikke kan
komme forbi.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen og Københavns Politi:

"Christiania modtager flere og flere besøgende. En stor del af dem ankommer på cykel, men har stort
set ingen steder at stille dem. Cyklerne bliver derfor henkastet, hvor der nu er plads. Det giver
nu store problemer for fodgængere på fortovet i Prinsessegade. De må ud på cykelstien og i grelle
tilfælde kørebanen, hvis de vil forbi indgangene til Christiania.

Vi beder derfor

• Teknik- og Miljøforvaltningen opsætte cykelstativer ved indgangene til Christiania
• politiet om at gribe ind overfor personer, der sætter deres cykel til gene for fodgængerne i

Prinsessegade.

Det kan opfattes som et meget lille problem i forhold til de problemer, man ellers oplever på og
omkring Christiania. Men ikke desto mindre bør forvaltningen og politiet have øje for, at hverdagslivet
på Christianshavn skal kunne opretholdes, trods de besøgendes adfærd.

Med venlig hilsen
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Poul Cohrt,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt henvendelsen, sender sekretariatet den til Teknik- og
Miljøforvaltningen og Københavns Politi.

 

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Kirsten V. Andersen om, at følgende indsættes i
henvendelsen efter dot'erne:
"Et forslag kunne være, at kommunen bekostede cykelstativer i 2 etager og bad Christiania stille dem
op lige indenfor deres 5 indgange: 3 i Prinsessegade, 1 på Refshalevej ved Den grå Hal og 1 i
Bådsmandsstræde ved volden, idet der stort set er plads alle disse steder, mens der ikke er plads
udenfor Christiania tæt nok på indgangene.

 

Lokaludvalget godkendte henvendelsen til Teknik- og Miljøforvaltningen og Københavns Politi, der
fremgår af løsningsafsnittet, med det tiltrådte ændringsforslag.

Side 29



CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  B-sag: Puljeansøgninger, marts 2019 (2019-0058476)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage stilling til to ansøgninger om støtte.

.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. At Christianshavns Lokaludvalg giver afslag til ansøger om støtte af bogprojektet
"Christianshavn - til yderste Bastion". Afslaget begrundes med, at ansøger tidligere har fået
støtte fra lokaludvalget til en lignende aktivitet.

2. At Christianshavns Lokaludvalg giver ansøger tilsagn om 7.150 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til et arrangement i Filmklubben Morpheus på Skabelonloftet på Refshaleøen.
Tilsagnet begrundes med projektet er nyskabende og bydelsorienteret. 

 

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget to ansøgninger om støtte.

Løsning

1. CHRISTIANSHAVN – TIL DEN YDERSTE BASTION

En borger søger om 42.000 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til at udarbejde en bog, som gennem
portrætter af mennesker på Nyholm og Refshaleøen, skildrer den yderste del af Christianshavn.
Bogen har titlen ”CHRISTIANSHAVN – TIL DEN YDERSTE BASTION” og bliver på 256 sider, 24 x
30 cm.

Der vil være ca. 35 kapitler/locations i bogen. Hvert kapitel starter med eksteriørbillede. Dernæst
portræt af en person, som bor eller arbejder i bygningen, interiørbilleder og stemningsbilleder vil være
kombineret med citater fra de medvirkende.

To eksempler på kapitler: Tidligere overarkivar og historiker Hans Christian Bjerg, der har kontor i
bygningen ”Under Kronen” på Nyholm og har stået for forsvarets arkiv i 30 år. Kim Bargsteen, der er
tidligere bådebygger på B&W og hver morgen sejlede med færgen til Refshaleøen fra Østerbro.
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Bogen skal være med til at udbrede kendskabet til to af Christianshavns yderområder og fortælle om
vigtigheden af at tænke oprindelige bygninger og miljøer ind i de kommende års byfornyelse.

Det er planen, at bogen udkommer den 6. november, så den kan være med på Bogforum den
15.november. Bogens udsalgspris vil være på 399 kr.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til ekstern løn/honorar til redaktør til tekstredigering,
rådgivning og sparring, samt korrekturlæsning.

 

Sekretariatets bemærkninger
Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter udarbejdelsen af bogen med en
underskudsgaranti.

Arbejdsgruppens anbefalinger
Selv om ideen anses for spændende, anbefales det ikke at støtte ansøgningen
(42.000kr.). Lokaludvalget har tidligere støttet et bogprojekt af samme forfatter. Bogudgivelsen har et
professionelt og forretningsmæssigt tilsnit, der gør, at lokaludvalgets puljemidler er en meget lille
”spiller”.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver afslag til ansøger om støtte af bogprojektet "Christianshavn - til
yderste Bastion". Afslaget begrundes med, at ansøger tidligere har fået støtte fra lokaludvalget til en
lignende aktivitet.

 

2. Morpheus

En borger søger om 7.150 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til et arrangement i Filmklubben Morpheus
på Skabelonloftet på Refshaleøen den 4. april kl. 18-22. Det er det første arrangement ud af 4, som
filmklubben har planlagt. De øvrige tre arrangementer skal finde sted i juli og september.

Filmklubben præsenterer film, som normalt ikke er tilgængelige for offentligheden, og ambitionen er
at samle de lokale omkring en kulturel oplevelse. Det vil sige en aften, der er kurateret omkring en
udvalgt film med musik, lyskunst og mad og drikke, og som giver anledning til, at man kan være
social.

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til leje af projector, lyd og køb af filmlicens, samt
leje af lokale til Filmklubbens første arrangement. Fmklubben vil tage 50 kr. i entre og en ret vil koste
50 kr.   

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for, at lokaludvalget støtter arrangementet med en underskudsgaranti.
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Arbejdsgruppens anbefalinger
Ansøgningen på 7.150 kr. kan imødekommes, da vi finder projektet nyskabende, alternativt og
iderigt. Projektet ligger klart indenfor puljerammen.   

Formanden indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver ansøger tilsagn om 7.150 kr. af lokaludvalgets 2019-pulje til et
arrangement i Filmklubben Morpheus på Skabelonloftet på Refshaleøen. 

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 220.000 kr. til puljeansøgninger i 2019. Hidtil er der disponeret
41.500 kr. Hvis lokaludvalget følger indstillingerne, vil der være disponeret for yderligere 7.150 kr. af
2019-puljen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøger om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

 

 

 

Beslutning

1. Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Poul Nielsen om, at lokaludvalget giver ansøger
tilsagn om en støtte til bogprojektet "Christianshavn - til yderste Bastion", idet støtten skal være
mindre end det ansøgte beløb.

Lokaludvalget stemte om
• et ændringsforslag fra Jens Loft Rasmussen om, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn

om 20.000 kr. til bogprojektet "Christianshavn - til yderste Bastion".
• et ændringsforslag fra Poul Cohrt om, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 15.000 kr.

til bogprojektet "Christianshavn - til yderste Bastion".
• et ændringsforslag fra Asbjørn Kaasgaard om at lokaludvalget giver ansøger tilsagn

om 10.000 kr. til bogprojektet "Christianshavn - til yderste Bastion".
• et ændringsforslag fra Sven Erik Brockdorff om, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn

om 5.000 kr. til bogprojektet "Christianshavn - til yderste Bastion". 

7 lokaludvalgsmedlemmer stemte for, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 20.000 kr.  
3 lokaludvalgsmedlemmer stemte for, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 15.000 kr.  
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7 lokaludvalgsmedlemmer stemte for, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 10.000 kr.  
1 lokaludvalgsmedlem stemte for, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 5.000 kr. 

Dermed bortfaldt følgende ændringsforslag:

• At lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 15.000 kr. til bogprojektet "Christianshavn - til
yderste Bastion".

• At lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 5.000 kr. til bogprojektet "Christianshavn - til
yderste Bastion".

Da der var stemmelighed mellem de to øvrige ændringsforslag, stemte lokaludvalget om dem:

7 lokaludvalgsmedlemmer stemte for, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 20.000 kr.  
9 lokaludvalgsmedlemmer stemte for, at lokaludvalget giver ansøger tilsagn om 10.000 kr. 
2 lokaludvalgsmedlemmer undlod at stemme.

Dermed havde lokaludvalget besluttet at godkende ændringsforslaget om at give ansøger
tilsagn om 10.000 kr. i støtte til bogprojektet "Christianshavn - til yderste Bastion" i form af en
underskudsgaranti. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb, fordi det ønsker at
sprede sine midler.

 

2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give ansøger tilsagn om 7.150 kr. af lokaludvalgets
2019-pulje til et arrangement i Filmklubben Morpheus på Skabelonloftet på Refshaleøen.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  B-sag: Opfølgning på lokaludvalgets 2019-pulje, marts 2019 (2019-0081525)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning samt
afsætte flere penge til vælgermødet i anledning af folketingsvalget..

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning - se
bilaget.

2. at Christianshavns Lokaludvalg forhøjer rammen til vælgermødet i anledning af
folketingsvalget fra 10.000 kr. til 25.000 kr. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

3. at Christianshavns Lokaludvalg tager til efterretning, at der af 2019-puljen er brugt 501 kr. til
lokaludvalgets ældremøde i november 2018.

4. at Christianshavns Lokaludvalg tager til efterretning, at der af 2019-puljen er brugt 368 kr. til
Anerkendelsesprisen 2018.

5. at Christianshavns Lokaludvalg tager til efterretning, at der til 2019-puljen er tilført 21.315 kr..
Det skyldes, at sekretariatet i 2018 betalte samme regning to gange.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på lokaludvalgets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Lokaludvalgets tovholdere vedr. vælgermødet i anledning af folketingsvalget har besluttet, at  der
skal hyres en ordstyrer til mødet. Lokaludvalgets forretningsudvalget har tiltrådt dette. Vælgermødet
holdes den 10. april 2019.

En udgift til lokaludvalgets ældremøde i november 2018 er blevet betalt af 2019-puljen.

Plaketten til lokaludvalgets Anerkendelsespris 2018 er blevet betalt af 2019-puljen.

I november og december 2018 betalte sekretariatet to gange samme regning for en ydelse vedr.
Jubilæumsavisen. De for meget betalte penge er tilbagebetalt i februar 2019. 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning - se
bilaget.

Formanden foreslår desuden, at lokaludvalget beslutter
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• at forhøje rammen til vælgermødet i anledning af folketingsvalget fra 10.000 kr. til 25.000
kr. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.

• at tage til efterretning, at der af 2019-puljen er brugt 501 kr. til lokaludvalgets ældremøde i
november 2018.

• at tage til efterretning, at der af 2019-puljen er brugt 368 kr. til Anerkendelsesprisen 2018.
• at tage til efterretning, at der til 2019-puljen er tilført 21.315 kr.

Økonomi

Se ovenfor og bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til det vedtagne budget.

 

Beslutning

1. Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets 2019-pulje til efterretning.
2. Lokaludvalget besluttede at forhøje rammen til vælgermødet i anledning af folketingsvalget fra

10.000 kr. til 25.000 kr. Pengene tages af puljen til borgerdialogaktiviteter.
3. Lokaludvalget tog til efterretning, at der af 2019-puljen er brugt 501 kr. til lokaludvalgets

ældremøde i november 2018.
4. Lokaludvalget tog til efterretning, at der af 2019-puljen er brugt 368 kr. til Anerkendelsesprisen

2018.
5. Lokaludvalget tog til efterretning, at der til 2019-puljen er tilført 21.315 kr. Det skyldes, at

sekretariatet i 2018 betalte samme regning to gange.

Bilag
Oversigt

Side 35



CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, marts 2019 (2019-0081615)

Indre By Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget én henvendelse siden lokaludvalgets møde den 27. februar 2019.

Løsning

1. Passage af Torvegade

En borger spurgte med mail den 7. marts 2019, om lokaludvalget kan hjælpe med at sikre en mere
tryg skolevej fra/ til Amager – Christianshavns Skole ved at lave en lysreguleret passage over
Torvegade.

Hun foreslog at lade cykelstien fra Christianshavns Voldgade fortsætte over Torvegade ved det
eksisterende lyssignal for biler og flytte fodgængerfeltet ca 30 meter længere henne  og
sammenlægge det med passagen og dermed også lysregulere fodgængerfeltet.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og lokaludvalget.

Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 19. marts 2019, at det eksisterende lyssignal på
Torvegade, der er udfor den cykelsti, som fører over til Christianshavns Voldgade, er opført, for at
busserne kan komme hurtigere frem, når der er kø på Torvegade. Derfor er der kun lyssignal ind mod
byen og ikke for de bilister der kører mod Amager. Hvis der skulle være et lyssignal, som gav
krydsningsmulighed for fodgængere og cyklister på dette sted, ville fremkommeligheden desværre
blive meget dårligere på Torvegade i begge retninger, fremgår det af Teknik- og Miljøforvaltningens
svar.

I svaret oplyste forvaltningen, at der på nuværende tidspunkt ikke er planer om at ændre på stedet.
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

 

Beslutning

Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

16.  Meddelelser (2019-0077985)
 

 

Beslutning
Vælgermøde

Poul Cohrt oplyste, at den 10. april 2019 er lokaludvalget vært for et vælgermøde i anledning af
folketingsvalget. Det foregår på Arkitektskolen. Politikerpanelet består af

• Bjarke Kværnø (Venstre) 
• Ketil Rasmussen (Nye Borgerlige)
• Andreas Pourkamali (Radikale Venstre)
• Kasper Nordborg Kiær (Socialistisk Folkeparti)
• Jette Gottlieb (Enhedslisten)
• Simon Simonsen (Socialdemokratiet)
• Carolina Maier (Alternativet)
• Lars Berg Andersen (Liberal Alliance)
• Cheanne Nielsen (Dansk Folkeparti)
• Anders Johansson (Konservative)         

Lars Trier Mogensen er ordstyrer.

 

Christianshavnermøde om Lynetteholmen

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalget er vært for et Christianshavnermøde den 30. april 2019 om
Lynetteholmen. Der er bl.a. oplæg fra stadsarkitekt Camilla van Deurs og By & Havns adm. direktør
Anne Skovbro.

Krøyers Plads

Poul Cohrt orienterede om det seneste møde mellem parterne om løsninger på forholdene på
Krøyers Plads.

 

Kontaktgruppemøde med politiet

Side 38



Poul Cohrt mindede om kontaktgruppemødet med politiet den 25. april 2019 kl. 15.

 

Møde med teknik- og miljøborgmesteren

Poul Cohrt oplyste, at teknik- og miljøborgmesteren ønsker at holde møde med lokaludvalget den 5.
august 2019, men da mange sikkert er på sommerferie på det tidspunkt, vil det blive forsøgt flyttet.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

17.  Eventuelt (2019-0077846)
 

 

Beslutning
Hamid El Mousti foreslog, at lokaludvalgsmøderne atter afholdes i Beboerhuset, da der er et dårligt
indeklima i mødelokalet i Hal C.

_________________________________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 21.38.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
14. Opfølgning på lokaludvalgets 2019-pulje, marts 2019
15. Henvendelser til lokaludvalget, marts 2019
3. Drøftelse af forslag til Københavns Kommuneplan 2019
4. Status på Nyholm
5. Udviklingsplan for rekreativ anvendelse af havnen
6. Adgangen til Christianshavns Vold
7. Trangraven
8. Henvendelse om resultater af en undersøgelse af luftforurening langs trafikerede veje i København
9. Byttestation
10. Tovholder for Nyholm-gruppen
11. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
12. Parkerede cykler ved indgangene til Christiania
13. Puljeansøgninger, marts 2019
16. Meddelelser
17. Eventuelt

Mødedeltagere

Avisgruppen, Christianshavneren Poul T. Cohrt
Christianshavns Lokalhistoriske
Forening

Asbjørn Kaasgaard
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Christianshavns Bådelaug Sven Erik Brockdorff
Kulturtårnet Lars Erik Lyndgaard Schmidt
Christianshavns Biblioteks Brugergruppe Ruth Plovgaard
Sofiebadet Kirsten Virring Andersen
Lejerbo, afd. 204, Bodenhoffs Plads Lone Hedegaard Hansen
Christianias Naboer Katinka Haxthausen
A/B Schifters Kvarter Jens Loft Rasmussen
Christianshavns Lokalråd Jane Lytthans
Christians Kirke Tine Ammitzbøll Ehlert
E/F Løvens Gård Frode Neergaard
Socialdemokratiet Tage Henningsen
Det Radikale Venstre Jens Brandt Sørensen
Konservativt Folkeparti Elin Johansson
Socialistisk Folkeparti Hanne Tang
Dansk Folkeparti Gunhild Legaard
Venstre Poul Nielsen
Enhedslisten Lotte Barfod
Alternativet Hamid El Mousti

 

Fraværende med afbud

Jan Pirouz Poulsen. I stedet deltog 1. suppleant Ruth Plovgaard.
Povl Koch. I stedet deltog 1. suppleant Tine Ehlert.
Ulla Bo Skovvart. I stedet deltog 1. suppleant Lone Hedegaard Hansen.
Erik Rasmussen. I stedet deltog 1. suppleant Tage Henningsen.
Carsten Junge Pedersen. I stedet deltog 2. suppleant Lars Erik Lyndgaard Schmidt.
Mogens Holm. I stedet deltog 1. suppleant Lotte Barfod.
Gülsen Schultz. I stedet deltog 1. suppleant Hamid El Mousti.
Jette Philipsen. Afbuddet kom for sent til at suppleanten kunne indkaldes.
Jette Arendrup. Afbuddet kom for sent til at suppleanten kunne indkaldes.

 

Fraværende uden afbud

Mai Christiansen.

 

Fraværende i mødet
Elin Johansson ankom til mødet kl. 20.45 under behandlingen af dagsordenens punkt 8.
Tage Henningsen ankom til mødet kl. 18.50 under behandlingen af dagsordenens punkt 3 og forlod
mødet kl. 21.09 under behandlingen af dagsordenens punkt 12. 

_________________________________________________________________________________________________________
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OM NÆSTE MØDE

Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes den 24. april 2019 kl. 18.30 i mødelokalet på 1.
sal i Hal C, Arsenalvej 6.
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